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venku, rozebíralo se, jak kdo hraje, ale taky se jen tak tlachalo 
jako v každé společnosti, když se lidi dobře znají. Večer nebo 
za horšího počasí se přešlo dovnitř. Tenisový oddíl totiž nebyly 
pouze kurty, nýbrž taky šatny a klubovna s kantýnou. Hodně 
nadšenců ani nepotřebovalo navštěvovat hospody, protože 
nejspokojenější byli stejně mezi svými. Na tenise se slavily na-
rozeniny, svátky, Vánoce i Silvestry. Tady to zkrátka žilo. Mno-
zí zde trávili celé dny a okolní svět pro ně neexistoval.

A taky se provozovaly jiné sporty. Například v oddíle v praž-
ských Strašnicích jste hned vedle tenisového areálu našli hřiště 
na malý fotbal. Zde se po celá desetiletí každou sobotu a nedě-
li v deset dopoledne scházeli členové tenisového oddílu a jejich 
kamarádi na „fotbálek“. Bývaly to tvrdé, vyhecované bitvy. Ko-
likrát tenisté, kteří se na kurtu chovali vzorně a neřekli by soupe-
ři špatné slovo, při fotbale zdivočeli a hádali se do krve. Každý 
výsledek se zapisoval a na konci sezony se vyhlašovali nejlepší 
hráči – samozřejmě v klubovně tenisového oddílu.

STARÁ DOBRÁ 
ŠTVANICE

Tak jako byl symbolem českého hokeje zimní stadion na Štvani-
ci, je zase tenisovým symbolem areál na stejném pražském os-
trově. Ze zimáku to na tenis bylo skutečně jen pár kroků přes 
Hlávkův most, který ostrov protíná. Tenis se zde hrál už od za-
čátku minulého století, slavný klub I. ČLTK Praha sem přesídlil 
v roce 1901.

OD ZATRACENÍ 
K NADŠENÍ

Po roce 1948 byl tenis shledán buržoazním, tudíž nežádoucím 
sportem. Navíc nešlo o sport olympijský, takže k čemu je dob-
rý? Podobný postoj zaujímaly i další socialistické země. Teprve 
úspěchy v Davisově poháru změnily u nás tento pohled. Tenisu 
pomáhalo i to, že předseda vlády Lubomír Štrougal byl velkým 
sportovním, mimo jiné i tenisovým fanouškem, takže se často 
objevoval v hledišti při Davis Cupu. K postupnému uznání teni-
su přispělo i  vystupování a  úspěchy Jana Kodeše na  začátku 
sedmdesátých let. Jako pointa příběhu poslouží spartakiáda 
v roce 1985, kdy žáci cvičili s  raketami a předváděli tenisové 
údery. Tenis se ofi ciálně stal masovým sportem.

ŽIJEME TENISEM

Tenisová komunita žila svým vlastním životem, který u nás za-
kořenil už za první republiky. Amatérští hráči nechodili na tenis 
pouze proto, aby si zahráli a  po  zápase zase hned odešli. 
Samozřejmě, že to bylo hlavní, ale nešlo jen o tenis jako ta-
kový. Na kurty přicházeli i známí, kamarádi a rodinní příslušní-
ci, přestože sami třeba ani nehráli. Když bylo hezky, sedělo se 


